
I. DEKLINACE (A-KMENY) 

FEMININA 
latinská a řecká -a, -ae 

(vena, venae) 

řecká -e, -es 
(systole, systoles) 

MASKULINA řecká -es, -ae 
(diabetes, diabetae) 

 
Výjimky: na -a končí také některá maskulina – např. dentista, antagonista (jména mužských bytostí) – skloňování 
podle vena 
 

II. DEKLINACE (O-KMENY) 

MASKULINA 
latinská 

-us / -er, -i 
(musculus, musculi) 

(cancer, cancri) 

řecká -os, -i 
(stomachos, stomachi) 

NEUTRA 
latinská -um, -i 

(septum, septi) 

řecká -on, -i 
(colon, coli) 

 
Výjimky: substantiva zakončená na -us / -er mohou být výjimečně také feminina či neutra 

 feminina: atomus, methodus, periodus, diameter, alvus, humus, bolus, sambucus 
 neutra: virus 

 

III. DEKLINACE (I-KMENY A SOUHLÁSKOVÉ KMENY) – LATINSKÁ SUBSTANTIVA 

I-KMENY 
MASKULINA -is / -es, -is (stejnoslabičná) 

auris, -is 
FEMININA -s / -x, dvě souhlásky + is 
NEUTRA -e / -al / -ar, -is rete, -is 

SOUHLÁSKOVÉ KMENY 

MASKULINA různé koncovky, -is 
(různoslabičná) pulmo, -is 

FEMININA 

NEUTRA vše kromě koncovek i-
kmenových neuter corpus, -is 

 
Výjimky: podle vzoru auris skloňujeme substantiva mužského a ženského rodu, která jsou zakončena v nominativu 
na: 

1. -is / -es a jsou stejnoslabičná (cutis, cutis; pubis, pubis, …) 
2. -s / -x, pokud v genitivu předchází is dvě samohlásky (dens – dentis) 

 
Výjimky ve skloňování slov: 

 os, ossis, n. 
o podle vzoru corpus, kromě genitivu plurálu: ossium (pamatovat podle: medulla ossium) 

 vas, vasis, n. 
o podle vzoru corpus v singuláru, v plurálu podle II. deklinace, vzor septum (vasa, vasorum, vasa, vasis) 

 
Přehled rozšíření kmene a rodů: 

ROD NOMINATIV SG. GENETIV SG. PŘÍKLAD 

FEMININA 
-io -ionis regio, regionis, f. 

-itas -itatis cavitas, cavititas, f. 
 
 



MUSKULINA 

-do -dinis tendo, tendinis, m. 

-es 
-edis pes, pedis, m. 
-etis paries, parietis, m. 

-ex -icis pollex, pollicis, m. 
-o -onis pulmo, pulmonis, m. 
-or -oris abduktor, abductoris, m. 

 

VÝJIMKY, KTERÉ 
MOHOU BÝT FEMININA 

NEBO MUSKULINA 

-go -ginis margo, marginis, m. 
cartilago, cartilaginis, f. 

-íx -ícis cervíx, cervícis, f. 
-ix -icis fornix, fornicis, m. 

 

NEUTRA 

-men -minis foramen, foraminis, n. 
-us -eris latus, lateris, n. 

 -oris corpus, corporis, n. 
-ůs -ůris crůs, crůris, n. 
-ut -itis caput, capitis, n. 
-ur -oris femur, femoris, n. 

 

III. DEKLINACE (I-KMENY A SOUHLÁSKOVÉ KMENY) – ŘECKÁ SUBSTANTIVA 
I-KMENY FEMININA -sis / -xis / -ósis, -is (stejnoslabičná) 

SOUHLÁSKOVÉ KMENY 
MASKULINA -ér, -éris 
FEMININA -is, -idis / -ítis, ítidis 
NEUTRA -ma, -matis / -óma, ómatis 

 
Přehled rodů a rozšíření kmene 

ROD NOMINATIV SG. GENETIV SG. PŘÍKLAD 

FEMININA 

-sis -sis dosis, dosis, f. 
-ósis -ósis sclerósis, sclerósis, f. 

-is -idis parótis, parótidis, f. 
-ítis -ítidis arthritis, arthrítidis, f. 

MASKULINA -ér -éris sphinctér, sphintéris, m. 
Výjimka: gastér, gastris, f. 

NEUTRA 
-ma -matis trauma, traumatis, n. 

-óma -ómatis carcinoma, carcinomatis, 
n. 

 
Stejnoslabičná substantiva ženského rodu se skloňují podle dosis (typicky zakončená na -sis, ósis) 

 Výjimka: latinská slova skloňující se podle vzoru dosis: febris, tussis, pertusis, sitis, tuberculósis 
 
Většina ostatních substantiv se skloňuje podle vzorů pro latinské souhláskové kmeny: 

 pulmo pro maskulina a feminina 
 corpus pro neutra 

 
Koncovky jako nositelé významu: 

 -ósis, -ósis, f. 
o obecné označení pro nezánětlivé onemocnění 
o arthrosis – nezánětlivé onemocnění kloubů 

 -ítis, -ítidis, f. 
o zánětlivé onemocnění 
o arthritis – zánět kloubů 

 -óma, ómatis, n. 
o nádorové onemocnění, např. hepatoma (nádor jater) 



IV. DEKLINACE – U-KMENY 
ROD KONCOVKA – NOM. SG. / GEN. SG. PŘÍKLAD 

MASKULINA -us / -us processus, processus, m. 

NEUTRA -u / -us genu, genus, n. 

 
Výjimky: Slova manus, us (ruka) + acus, us (jehla) jsou feminina i přesto, že jsou zakončena na koncovku -us. 
 

V. DEKLINACE – E-KMENY 
 zakončena na -es, v genitivu na -ei, všechny jsou feminina 
 facies, faciei, f. 
 Výjimky: dies, diei (den), m. 

 

PŘEDLOŽKY 
Předložky pojící se s akuzativem 

 ad – k, do, při 
 adversus – proti 
 ante – před 
 apud – při, u 
 circum – kolem, okolo 
 contra – proti 
 extra – mimo, vně 
 infra – pod (níže pod něčím) 
 inter – mezi 

 intra – uvnitř, v, za, během 
 per – skrz, přes, pomocí 
 post – po, za 
 praeter – mimo, kromě 
 prope – blízko, při 
 propter – kvůli, pro 
 secundum – podle 
 supra – nad 
 trans – přes, za 

 
Předložky pojící se s ablativem 

 a, ab – od 
 cum – s, se, spolu 
 de – s, se (shora dolů), z, ze, o 

 e, ex – z, ze 
 pro – pro, za, před 
 sine – bez 

 
Předložky pojící se s akuzativem nebo ablativem v závislosti na významu 

PŘEDLOŽKA PÁD OTÁZKA VÝZNAM 

in 
s akuzativem na otázku kam? do, na 

s ablativem na otázku kde? 
na otázku kdy? 

v, na 
během, při 

sub 
s akuzativem na otázku kam? pod 
s ablativem na otázku kde? pod 

 


